
L’any  2006,  quan  es  va

assenyalar per primer cop

un  espai  per  construir  el

centre de gestió de residus

de  la  Garrotxa  (una  in-

stal·lació  on  les  fraccions

que  no  se  seleccionen  es

trien  i  se’n  redueixen  les  entrades  a  l’abo-

cador),  pocs  es  devien  imaginar  que  catorze

anys després encara no se sabria amb seguretat

on el farien. L’oposició sorgida al territori, les

discussions polítiques i, finalment, una decisió

judicial  que  cadascú  ha  interpretat  a  la  seva

manera mantenen la planta de tractament en

suspens. Ara com ara, ningú pot assegurar que

les instal·lacions –considerades indispensables

i  urgents  per  la  Generalitat  i  el  Consell
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Comarcal,  que  en  són  els  promotors–  siguin

una realitat a curt termini.

Una alternativa

Les complicacions que implicaria mantenir el

projecte al lloc escollit (Can Coma de Baix, de

Sant Jaume de Llierca) i la impossibilitat de fer

la planta al polígon del Pla de Politger sud del

mateix municipi (l’alternativa que s’havia arri-

bat  a  pactar)  condueixen  a  l’opció  d’uns  ter-

renys lliures d’aquest polígon, però a la banda

nord,  la  més  propera  al  nucli  de  Montagut.

L’Ajuntament  de  Sant  Jaume,  que  es  manté

ferm en l’oposició a Can Coma de Baix, veuria

bé aquesta tercera via, com a mal menor. Les

dues parts confrontades n’han començat a par-

lar,  després  que,  arran  de  la  sentència  del

TSJC, s’han vist obligades a buscar un consens.

L’associació en contra de la planta, però, ja ha

deixat clar que tampoc la vol en aquest lloc al-

ternatiu  perquè  consideren  que  no  és

necessària, ni a Sant Jaume ni enlloc.

Els arguments

El primer lloc escollit, avalat amb criteris tèc-

nics,  va  ser  Can  Roset,  una  finca  de  Sant

Ferriol pròxima a Serinyà. Aquella opció es va

descartar al cap de poc després de les mobil-

itzacions  en  contra  que  es  van  organitzar.  A

continuació, i també a partir d’arguments tèc-

nics, es van triar els ja famosos terrenys rústics

de  Can  Coma  de  Baix,  a  prop  del  Fluvià,  al

terme de Sant Jaume de Llierca. Segons l’ens

comarcal,  la  finca reuneix  les condicions tèc-

niques  necessàries,  però  ni  l’Ajuntament,  ni

una  part  dels  veïns,  ni  sectors  ecologistes  i

pagesos  ho  veuen  d’aquesta  manera.  Una

plataforma ciutadana (l’associació de veïns en

contra  de  la  planta  de  triatge)  va  organitzar

dues consultes, que van donar com a resultat
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un no contundent al projecte. La majoria de les

queixes es referien al fet que la planta es con-

struís en terrenys rústics, havent-hi un polígon

industrial a la vora, mentre que un sector més

radical no volia la planta enlloc de la comarca.

L’Ajuntament (aleshores governat  per  ERC) i

l’Associació de Naturalistes de Girona van por-

tar el pla especial al contenciós administratiu,

una iniciativa que el  nou ajuntament  (JxCat)

va mantenir.

El pacte

Al marge del camí judicial que havia agafat el

cas i  veient que l’opció de Can Coma de Baix

provocava tant de rebuig, el 2016 el consistori,

el Consell Comarcal i la Generalitat van pactar

que la planta no es fes en aquella finca sinó en

sòl  industrial,  al  polígon  del  Pla  de  Politger

sud. La previsió era que s’obrís  el 2018, amb

capacitat  per tractar  25.000 tones  a  l’any.  El

pressupost  seria  de  catorze  milions  d’euros.

Aquesta via,  però, va quedar en paper mullat

quan una empresa (Tavil) va expressar la seva

voluntat d’adquirir els terrenys del polígon per

poder ampliar les seves instal·lacions.

Al punt de partida

L’Ajuntament va donar prioritat a aquesta op-

eració i els promotors de la planta es van tro-

bar que Can Coma de Baix tornava a ser l’única

opció, la qual el mes passat es va complicar ar-

ran  de  la  sentència  del  contenciós  adminis-

tratiu del  TSJC. El tribunal ha anul·lat  el  pla

especial perquè afecta, en part, un espai prote-

git  i  perquè  els  accessos  no  tenen  prou  am-

plada. Els promotors són del parer que són dos

aspectes solucionables, però l’Ajuntament i els

naturalistes  van  manifestar  immediatament

que  continuarien  oposant-s’hi.  Aleshores  és

quan apareix l’opció del polígon nord. Ahir, no
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obstant això, la plataforma veïnal va ratificar el

seu desacord amb aquesta possibilitat. Segons

la  seva  opinió,  s’ha  d’apostar  per  models  de

gestió que incrementin el percentatge de la rec-

ollida selectiva i en què ja no siguin necessàries

les plantes de triatge.
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L’abocador de Puigpalter, R.E
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